《三国演义》

Romance of the Three Kingdoms

《三国演义》是中国第一部长篇章回体小说,凭借其思想内容和艺术两方面的辉煌成就,成为中国文学史上一块重要的里程碑。它描写了从东汉末年黄巾军起义,到西晋初年三国统一近一百年的历史风云。全书反映了三国时期(220—280)的政治军事斗争,书写了那个年代各类社会矛盾的渗透与转化,揭示了时代的动荡与黑暗,反映了人民的疾苦与希望,并概括了这一时代的历史性巨变,塑造了一批叱咤风云的英雄人物。

As a milestone in the history of Chinese literature, *Romance of the Three Kingdoms* is the first Chinese novel with each chapter headed by a couplet giving the gist of its content. It is a historical novel set amidst the turbulent a hundred years starting from Yellow Turban Rebellion at the end of the Eastern Han Dynasty and ending with the reunification of the Three Kingdoms in the early Western Jin Dynasty reflecting the political and military struggles as well as the penetration and transformation of various social contradictions during the Three Kingdoms era (220–280) of Chinese history. Dealing with people's hardships and hopes in a period of chaos and disorder, the book portrays a group of heroes in this historic change.



>《三国演义》概述

《三国演义》别名《三国志通俗演义》,作者是元末明初的罗贯中。《三国演义》属于世代积累型的作品,即这一作品是在此前已有的相关史料和民间传说的基础上创作而成的。四大名著中的《水浒传》和《西游记》也属于这一类型。



> Synopsis of Romance of the Three Kingdoms

Romance of the Three Kingdoms was traditionally attributed to Luo Guanzhong, who lived in the late Yuan and the early Ming period. Myths from the Three Kingdoms era existed as relevant historical data and folklore before written compilations. The other two masterpieces, Water Margin and Journey to the West,

。罗贯中像

罗贯中(约1330—约1400),元末明初著名小说家、戏曲家,中国章回体小说的鼻祖。他精通军事学、心理学、智谋学、公关学、人才学等多种知识。他主张国家统一,弘扬民族传统美德,痛恨奸诈邪恶,是14世纪中国为数不多的伟大作家之一。

Portrait of Luo Guanzhong

Luo Guanzhong (approx.1330-approx.1400) is extolled as a well-known Chinese novelist, dramatist and the founder of chapter novel, that is, traditional Chinese novel with each chapter headed by a couplet giving the gist of its content. He was proficient in military, psychology, strategy, public relations and science of personnel. As one of the few great writers of the 14th century, he advocated national unity and traditional virtues and hated treacherousness.



《三国志》书影
Photography of Records of the Three Kingdoms

早在罗贯中的《三国演义》问世之前,西晋(265—317)的陈寿便著有《三国志》一书。该书是一部以记人为主、记事为辅的史书,《三国演义》的主要事件便是取自于该书。到了南朝时期(420—589),宋人裴松之为《三国志》作了注释,加入了很多奇闻轶事,从而为三国故事的广泛传播开辟了道路。宋元时期(960—1368),许多三国故事成为说书人经常讲说的内容,这进一步促进了三国故事的传播。此后又不断有关于三国故事的文学作品诞生。正是有了前人的这些文学创作,

were also compiled through eras.

Records of the Three Kingdoms complied by Chen Shou of the Western Jin Dynasty (265-317) was prior to the advent of Luo Guanzhong's Romance of the Three Kingdoms. The major events in Romance of the Three Kingdoms were taken from this historical book, which was lied much in the vivid characters sketched in the novel. By the Southern Dynasty (420-589) Pei Songzhi opened the way for spreading the stories widely because he added lots of anecdotes and notes on Records of the Three Kingdoms. These stories were often told by storytellers during the Song and Yuan Dynasties (960-1368), which contributed to spreading. Since then, more stories related to the history of the Three Kingdoms appeared continually. Based on previous literary creations, Luo Guanzhong compiled Romance of the Three Kingdoms, the first Chinese chapter novel.

As the first chapter novel in the history of Chinese literature, one of the greatest achievements of *Romance of the Three Kingdoms* is among the most beloved works of literature exerting an ever expanding influence. The story happened in the final years of the Eastern Han Dynasty. The deterioration of the

章回体小说

章回体小说是中国古代长篇小说的主要形式。章回体小说一般篇幅较长,动辄几十万上百万字。为了方便读者阅读,作者往往把长短大致相当的情节分成段,标上回数和题目,此所谓的分回标目。回目一般为简洁的对偶句,由人物、事件、地点以及与之有关的内容构成,如《三国演义》第一回的回目"宴桃园豪杰三结义斩黄巾英雄首立功"。

The Style of Chapter Novel

As one of the main forms of the ancient Chinese novel, the chapter novel has thousands or even millions of words. Authors tend to divide plots with similar length into different parts to be numbered and titled for the convenience of reading. Each chapter is titled by a couplet containing the people, events, locations and relevant contents. Taking Romance of the Three Kingdoms as an example, the title of Chapter One is "Three Heroes Swear Brotherhood in the Peach Garden; One Victory Shatters the Rebels in Battlegrounds".





《三国演义》插图
An Illustration of Romance of the Three Kingdoms



• 年画《战马超》

马超奉命攻打刘备的阵营,刘备命张飞出战。张飞与马超都是武艺精湛的猛将,交战百余回合没有分出胜负。刘备担心张飞有失,下令命他回营。张飞回营休息片刻之后,再次出战。又打斗了百余回合,仍旧没有分出胜负。这时天色已晚,他便命士兵点起火把与马超挑灯夜战。画面表现的就是两人酣战的场面。其中右边骑黑马的人是张飞,左边骑白马的人是马超,在他们两旁还各有一个挑灯笼的人。

New Year Picture Zhang Fei Fighting with Ma Chao

When Ma Chao was ordered to attack the camp of Liu Bei, Zhang Fei went out to fight. Both of them were valiant generals. Neither of them won the battle after more than a hundred rounds of engagement. Apprehensive for Zhang Fei's safety, Liu Bei ordered him to return the camp. Having had a break, he returned to the battlefield again and fought with Ma Chao under the illumination of torches. This painting portrayed the fierce fighting between Zhang Fei and Ma Chao. The right one on a black horse was Zhang Fei and the left one on a white horse was Ma Chao. Two soldiers were carrying a lantern on each side of them.

罗贯中才得以将其加工、集合成中 国第一部长篇章回体小说——《三国 演义》。

作为中国第一部长篇章回体小说,《三国演义》也是中国流传最广、影响最深、成就最高的小说作品之一。其主要内容是:东汉末年,皇室衰微,各地起义不断。地处北方的曹操、西北的刘备和南方

empire led to continual rebellions in every corner of the nation. The three power blocs eventually set up three states of Wei, Shu and Wu led respectively by Cao Cao in northern area, Liu Bei in northwest and Sun Quan in southern area. The history of the rise and fall of the three kingdoms is depicted in narrative style. In addition to battle scenes, a great number of heroic characters are portrayed in this novel.



北京鬃人《三英战吕布》

《三英战吕布》讲述的是刘备、关羽、张飞三人大战吕布的故事。吕布英勇善战,一连斩杀了几员大将之后,各路诸侯都心生畏惧。这时刘备、关羽、张飞三兄弟主动应战,与吕布进行了一场酣畅淋漓的沙场血战,最终吕布战败,刘备、关羽、张飞三人声名大振。

Beijing Bristle Figures The Three Brothers Fighting Against Lü Bu

The Three Brothers Fight against Lü Bu tells a story in Romance of the Three Kingdoms. Liu Bei, Guan Yu and Zhang Fei were valorous enough to fight against courageous Lü Bu after several major generals were killed, which intimidated marquises. The reputation of the three brothers was greatly boosted after they defeated Lü Bu in this bloody battle.

的孙权通过不断的兼并战争,最终建立起魏、蜀、吴三大政权,形成了三足鼎立的局面。小说主要表现的就是魏、蜀、吴三国兴亡的历史。虽然《三国演义》以记叙历史为主,但在记叙了大量的战争场面之外,还刻画了众多英雄人物的形象。

小说文字浅显,人物形象刻画深刻,情节曲折,引人入胜,历史意义和文学意义俱佳,具有极其深远的社会影响。现在所见的《三国演义》刊本以明代嘉靖年间(1522—1566)的版本最早,分二十四卷,二百四十则。清代毛宗岗父子又在此基础上做了一些修改,形成了现在最常见的一百二十回本。

The literary value of *Romance of* the *Three Kingdoms* lies much in the vivid characters sketched in the novel and the intricate plot written in simple but fascinating language; therefore, its influence has been profound and lasting in the history of Chinese literature. The earliest version we can get was compiled during the reign of Emperor Jiajing of the Ming Dynasty (1522-1566), which was initially published in 24 volumes and 240 chapters. Mao Zonggang and his father of the Qing Dynasty edited the text fitting it into 120 chapters, which has been the most common version so far.

北京鬃人

北京鬃人是北京特有的一种手工艺,距今有一百多年的历史。鬃人造型一般高十几厘米,用胶泥做头和底座,用秫秸做骨架,外绷彩纸(或绸缎)作为外衣,然后依据人物故事勾画脸谱、描绘服饰。因为在鬃人的底座上粘有一圈约二三厘米长的猪鬃,因此称之为"鬃人"。数个鬃人可以组成一组戏剧人物,玩耍时需要将鬃人放置于铜盘中,轻轻敲打铜盘的边缘,靠猪鬃的弹力,盘中的人物便会舞动起来,再配上京剧的唱腔,就如同真人在舞台上演出,生动有趣。

Bristle Figures

The bristle figure is a unique handicraft of Beijing dating back more than 100 years of history. The figure is generally more than 10 centimeters tall, whose framework is made of broomcorn straws covered with colored paper (or silk) as its clothing. Its head and the holder are made of clay. Facial makeup and costumes are painted based on different characters in a story. Bristles in 2 or 3 centimeters long are pasted on the rim of the holder, hence its name. A few bristle figures can form a group. Taking advantage of the elastic property of bristles, a group of dramatic characters will dance if the edge of the copper holder is tapped. Accompanied on voices in Peking Opera, they can act as vivid as real persons' performance on the stage.



> 群雄逐鹿

《三国演义》塑造了一批英雄 形象如刘备、诸葛亮、关羽、张飞、 赵云、曹操、吕布、黄忠、庞统、孙 权、司马懿……通过这些性格各异 的人物形象,完整地勾勒了从三国



刘备像 Portrait of Liu Bei

> Vying for the Throne

Such figures with different characteristics as Liu Bei, Zhuge Liang, Guan Yu, Zhang Fei, Zhao Yun, Cao Cao, Lü Bu, Huang Zhong, Pang Tong, Sun Quan and Sima Yi in *Romance of the Three Kingdoms* are portrayed so vividly that a panorama of the history from the Period of the three Kingdoms to the Eastern and Western Jin Dynasties is unfolded colorfully. The writer reveals the conflict between Liu Bei and Cao Cao, being in favor of Liu Bei's action, focusing on his bloc and eulogizing its main characters, while making supreme effort to reprimand Cao Cao.

Liu Bei (161-223) was the emperor who established the Shu regime during the Three Kingdoms Period in Chinese history. As depicted in the novel, born of extraordinary parents, he was a descendant of Han royalty. His father

到两晋这段色彩斑斓的历史画面。 小说的作者在对三国人物的把握 上,表现出明显的"拥刘反曹"的倾 向,即以刘备集团作为描写的中心, 对刘备集团的主要人物加以歌颂, 而对曹操则极力揭露和鞭挞。

刘备(161—223),三国中蜀国的开国皇帝。小说中的刘备,出身颇不平凡,是汉景帝之子中山靖王刘胜的后代。他少年丧父,靠贩鞋、织草席为生。黄巾军起义爆发后,刘备曾经组建队伍镇压起义军而立下战功,被任命为县尉,但

passed away in his early youth. He was poor as a boy and lived on selling shoes and straw mats. After Yellow Turban Rebellion broke out, Liu Bei was appointed as the county magistrate because of his exploit in suppressing the army of Yellow Turbans, but resigned shortly. During the time of independent feudal regimes, Liu Bei's force was weak and he had to depend on others for living. He once sought refuge with others without obtaining his own territory after twists and turns. In despair, he sought assistance from Zhuge Liang (an outstanding statesman and strategist



• 刘备坐骑——的卢马

此马眼下有泪槽,额边生白点,传说这种马对主人不利。它的前任主人便是乘此马而亡。而刘备得到此马之后,曾经被官兵追杀,的卢马背负着他跳过数丈檀溪,摆脱后面的追兵,使刘备幸免于难。

Liu Bei's Horse

This kind of horse has slots below eyes. There are white spots on its forehead. As the legend goes, it brought about disaster to his master as its former master was dead on the horseback. But when Liu Bei riding this horse tried to escape from killers' chasing, it jumped over the bottomless cliff Tanxi so that Liu Bei survived finally.

• 《刘备招亲图》棒槌瓶(清)

"刘备招亲"讲述的是:刘备早年曾经借了吴国的荆州作为自己的立足之地。当他势力逐渐强大之后,吴国便派人来索要荆州,但是几次都没成功。后来吴国便定下计策,邀请刘备前去赴宴,趁机扣留他,让他交还荆州。谁料当刘备到达吴国之后,被吴国君主孙权的母亲相中,将其女儿嫁给了他。于是,刘备吴国一行,不但没有损失,还要得美人归。

A Club-shaped Vase with Design of *Liu Bei Heading for Wu for Marriage* (Qing Dynasty)

Liu Bei borrowed Jingzhou from Wu as his foothold in early time. Later when he gained ground, he was asked to return Jingzhou several times but Wu failed to get it back. Finally, Wu decided to trap Liu Bei into coming to Wu so that he was detained in exchange for Jingzhou. When Liu Bei attended the banquet in honor of him, out of Sun Quan's (the founder of Wu) expectation, his mother took a fancy to Liu Bei and announced Liu Bei and her daughter's betrothal. In the end, Liu Bei not only remained safe and sound but also got a beauty.

是不久后他便弃官。随后,各地诸侯纷纷割据,刘备也建立了自己的武装,但因势力弱小,经常寄人篱下。他先后投靠过很多人,但仍不能扩充自己的力量,情形十分狼狈。好在绝望之中,求得诸葛亮的辅佐,才得以逐渐壮大,最终在公元221年称帝,建立蜀汉政权。称帝之后的刘备,为了实现全国的统一,不断征战,最后在与吴国的交战中惨败,不久便病逝。

在《三国演义》中, 刘备被塑



in the Period of the Three Kingdoms). Under his assistance, Liu Bei was officially proclaimed emperor in 221 A.D. Continual wars for his great cause of unification broke out. His troops suffered heavy losses in a battle with Wu. Shortly after that, he died of disease.

Liu Bei is portrayed as a benevolent emperor in *Romance of the Three Kingdom*. He was humble, courteous,

黄巾军起义

黄巾军起义是东汉末年由巨鹿(今河北宁晋县)人张角等领导的一次大规模的 反抗东汉王朝的农民起义战争。因起义军以黄巾裹头,史称"黄巾军起义"。

起义军领袖以传道和治病为名,在农民中间宣扬教义,进行秘密活动。十余年间,徒众达数十万人,遍布中国北方大部分地区。184年,张角下令全国各地教徒于3月5日同时起义,但预定起义日期前一月,出现叛徒告密,起义时间因而被迫提前。不久,起义震动京师。东汉灵帝急忙调集各地精兵围剿,最后黄巾军在政府军和豪强地主武装的联合镇压下以失败告终。

Yellow Turban Rebellion

Yellow Turban Rebellion broke out at the end of Eastern Han Dynasty under the leadership of Zhang Jiao of Julu county (today's Ningjin county of Hebei Province). Rebels wore yellow turbans, hence its name.

The rebels proclaimed their doctrine among the peasants in the name of cure for disease and preaching. The number of the followers reached more than 100,000 spreading most areas of northern China in a decade of underground activities. In 184 A.D., Zhang Jiao ordered all his followers to stage an uprising on March 5th. Unfortunately, the uprising was forced to be earlier than the original schedule because a traitor let out the date of rebellion ahead of one month before it happened. Soon after Emperor Lingdi of the Eastern Han Dynasty summoned his troops to crack down on it in no time. The rebellion was suppressed by imperial armies and strong landholder forces in the end.



黄巾军起义
A Scene from Yellow Turban Rebellion



• 四川成都汉昭烈庙

Zhaolie Memorial Temple in Chengdu, Sichuan Province

昭烈是刘备死后的谥号。这是一座纪念三国蜀皇帝刘备和丞相诸葛亮的合祭祠宇,也是中国唯一的君臣合祭祠庙。

Zhaolie is a posthumous title of Liu Bei. This temple is set up in commemoration of deceased Liu Bei, the emperor of Shu regime, and his prime minister, Zhuge Liang. It is the only one temple in Chinese history in memory of both the emperor and the prime minister at the same site.

造成一个仁君的形象。他为人谦和,礼贤下士,宽以待人,志向远大,知人善用。小说中曾写道,他在新野被曹操战败之后,准备撤往江夏,路经襄阳时,很多荆州老百姓投靠刘备。有人劝说刘备抛弃他们,轻骑前进。但刘备本着仁义的原则,不忍抛弃,等到达当阳时,竟有十余万民众跟随,辎重数千

ambitious and apt at making good use of talents. As recorded in the book, when Liu Bei was defeated by Cao Cao in Xinye and he retreated to Jiangxia, many common people threw themselves into the lap of Liu Bei in Xiangyang. Some persuaded Liu Bei to disregard them and go forward. However, he was so righteous that he could not turn the cold shoulder on them. More than one

辆,日行十余里,最终拖慢了行军 的进度而被曹军追击。刘备不惜吃 了大败仗,也不愿放弃老百姓的行 为,赢得了人心。

小说中还写道,为了能够求得诸葛亮的辅佐,他曾经"三顾茅庐",亲自去诸葛亮的家中请他。第一次去拜访时,恰巧诸葛亮不在家。第二次又去拜访时,他仍是不在。和他同去的关羽、张飞便觉得诸葛亮是徒有虚名,劝刘备不要再去拜访他了。但是刘备认定诸葛

hundred thousand common people with several thousand carriages followed him. Only several kilometers could they move forward every day. Finally, Liu Bei was pursued and attacked by Cao Cao. He would rather suffer a deadly defeat than abandon the ordinary people. What he did won the common people's heart.

Liu Bei succeeded in recruiting Zhuge Liang after paying three personal visits to seek his assistance in the great cause of unification. As luck would have it, he was away that day when Liu Bei, Guan Yu and Zhang Fei first time called



• 皮影〈三顾茅庐〉

Shadow Play of Liu Bei Making Three Visits at Zhuge Liang's Thatched Cottage

皮影

皮影,又称"灯影",是一种以兽皮或纸板做成人物剪影,在灯光照射下隔布表演故事的民间戏剧形式。皮影表演所用的影人的材质一般为牛皮、羊皮或驴皮,经过泡制、刮薄、磨平、晾晒处理,形成半透明状,之后再用刻刀在皮子上进行镂刻。为使影人能活动自由,影人的头、胸、腰、手、腿及臀等部分需要分别制作,一般一幅皮影需要雕刻3000多刀才能完成。此外,还需要给刻好的影人涂抹上颜色。最后,为了便于操作这些影人,还须在各部位加上操纵杆。

Shadow Play

Shadow play is an ancient form of storytelling and entertainment. Shadow play figures are paper or hide cut-out figures which are held between a source of light and a translucent screen or scrim. Figures are mostly made of cowhide, sheepskin and donkey skin which are soaked, polished and dried to be translucent before they are hollow-out carved. Each part of the shadow puppet including head, chest, waist, hands, legs and buttocks has to be made separately so a complete shadow puppet has to be carved more than 3000 times. In addition, carved figures need to be colored. To create the impression of moving humans and other three-dimensional objects, each part is to be connected by joysticks.



亮是一位贤能的人,便再次去拜访他。等第三次去诸葛亮家时,诸葛亮正在午睡,为了不打扰他睡觉,刘备便站在门外等着他醒来。经过这样一番试探,诸葛亮觉得刘备是一位明君,便跟随他出山了,并在后来为他立下了不朽的功勋。

蜀国另一位重要的人物诸葛亮 (181-234),在小说中被塑造为 "千古良相"的典范。诸葛亮父母 早亡,由叔父抚养长大。后因社会 动乱,便避乱荆州,潜心向学。刘 备三次去他家邀请他出山,他才出 来辅佐刘备。面对当时的时局,他



诸葛亮像
Portrait of Zhuge Liang

on him. Zhuge Liang was also not in during their second visit. Guan Yu and Zhang Fei persuaded Liu Bei not to pay a visit again because they considered Zhuge Liang to have an undeserved reputation. However, Liu Bei didn't give it up because he was firmly convinced that Zhuge Liang was an intelligent and learned scholar. He was napping at their third time visit. Liu Bei waited outside in case of waking him up. After testing over and over again, he decided to follow Liu Bei, a virtuous ruler. After that, Zhuge Liang had extraordinary feats for Liu Bei's great cause of unification.

Zhuge Liang was a prime minister of the state of Shu during the Three Kingdoms Period of Chinese history. He is often recognized as the greatest and most accomplished strategist of his era and consequently, he has set a good and eternal example. Due to his parents' death, he was brought up by his uncle. Later, he moved to Jingzhou to escape from the harsh exigencies of war. There, he made a living by cultivation and reading. Liu Bei came in person to Zhuge Liang's reclusive place several times to consult him the strategy to win, which was the well-known "Three visits at Zhuge Liang's thatched cottage".





《三国演义》绣像 The Tapestry Portrait of *Romance of the Three Kingdoms*

提出联合吴国,建立孙刘联盟,共 同对付曹操的战略,从而奠定了三 国鼎立的基础。

小说中的诸葛亮是一位具有高 超智谋的人,在他的精心谋划之 下,蜀国打了一次次的胜仗。火烧 Touched by Liu's good faith and courtesy to the wise, he accepted Liu's invitation to assist him. It was a time when various political forces were fighting with one another to rule the whole country in ancient China. He put forward the strategy of taking Wu as his alliance to be jointly against Wei; therefore, it laid a foundation for forming the confronting situation of the three kingdoms.

According to the novel, Zhuge Liang is a brilliant genius with great strategy and wisdom. He led Shu troop in successive victorious battles. The battle in Bowangpo was the first victorious one after his assistance for Liu Bei. At that time when Liu Bei just organized his troop whose military might was far behind Cao Cao, one of Cao Cao's major generals Xiahou

Dun led 100,000 armies to attack Liu Bei. Zhuge Liang was composed enough to face the outnumbered situation. He commanded Guan Yu and Zhang Fei to lead a train of soldiers and horses laying in ambush in the jungle for the enemy. A team of the old and handicaps following

博望坡之战,是诸葛亮出山之后打 的第一个胜仗。当时刘备刚刚建立 自己的军队,军事实力远远不如曹 操。而恰巧这时,曹操派大将夏侯 惇率领十万大军杀过来。面对敌众 我寡的形势,诸葛亮从容自若。他 先命令关羽、张飞二人各领一队人 马埋伏在山林之中。之后, 便派遣 赵云率领老弱残兵与夏侯惇交战, 并佯装战败撤退,引诱夏侯惇进入 关羽、张飞的埋伏之中。等夏侯惇 领军经过山林处时, 关羽、张飞两 路便放火攻击。由于山路狭窄曲 折,树木交杂,火势一发不可收 拾,曹军死伤惨重。此外,诸葛亮 还派遣一路人马潜入曹军后方,焚 烧其军用物资,给曹军制造恐慌。 当夏侯惇带领着残兵败将逃回营地 之后,粮草也被烧光了。

后来,诸葛亮被封为蜀国的丞相,刘备临终时将自己的儿子托付给他,希望他能辅佐幼主完成统一中原的大业。为了完成刘备的遗愿,他先后五次进攻魏国,最后病死在陕西岐山五丈原。其"鞠躬尽力,死而后已"的高尚品格,千百年来一直为人们所敬仰和怀念。

此外,蜀国大将关羽(160-

a major general Zhao Yun fought against Wei troop and then withdrew to lure Xiahou Dun and his soldiers into a trap. As soon as they went through the narrow path, they got fire attack set by Zhang Fei's troop and Guan Yu's troop from both directions. That the uncontrollable fire spread on the winding mountain roads caused heavy casualties of Wei. In addition, another troop was sent by Zhuge Liang to burn the army provisions at the home front of Wei army. When the defeated Xiahou Dun fled back, all the



 诸葛亮火烧博望坡
The Battle of Zhuge Liang Burning Bowangpo